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      	CENTRAL GUIDING IDEA



The centre of the cultural forum in which the museum of the 20th century is located, is an OPEN, FREE, EMPTY space that creates a visual reference between three iconic buildings – the Philharmonie and the Staatsbibliothek by Hans Scharoun and the Neue National Gallerie by Mies van der Rohe – and is only interrupted by the road Potsdamer Straße. This spatial situation is encouraged and complemented by the Saint Matthäus church and a protected tree.

We think that on this site there is no space for a new monument.  This would unbalance the relationship between the existing buildings. Therefore, the outside space should be used as an exhibition space, as a sculpture park, which serves as a meeting place before entering the museum.



The museum is located and arranged underground, below the space of the cultural forum. It sits below street level and the sculpture garden, where several courtyards can be found, providing light to the rooms of the museum. Just some small, light and clear volumes are visible at ground level. None of the museum spaces are above ground.



The concept corresponds to the demands of the program. 

The principle body of art for the future museum consists in the collections of the Neue National Gallerie, which are already located in the basement. The intended connection to the exhibition spaces of the Neue National Gallerie below the road Sigimundstrasse creates a condition for a subterranean space. No natural exposure is planned for the exhibition spaces of the museum. The demands the exhibition are fulfilled by the conditions in the basement in an ideal manner: none or little natural light and stable climatic conditions. Only few rooms need natural lighting. It is not necessary to create a structure i.e. restaurant or office building that is visible externally. 



After the pipes have been changed below the street Sigismundstrasse, the entrance of the new national gallery will also serve as the access point to the 20th century museum. If one freed himself of the given borders of the site (only underground) the same project would be possible with 2 instead of 3 basement floors.



- - - 



CONCEPT



1. Strengthen the spatial situation and relationship between the three iconic buildings with an open, empty public place and a sculpture garden



2. Create a contemporary museum whose architecture does not search for its identity in competing with the strong surrounding architecture.



3. Develop an urban project that is a subterranean structure, that connects different buildings to each other while at the same time, housing the 20th Century Museum. 







Location : Berlin, Deutschland

Design year : Competition, non prize winner 2016

Client : Federal Republic of Germany

Architects : 

Anne Lacaton & Jean Philippe Vassal, 

with, Julien Callot, Maria Del Mar Esteve, Olivier Lekien, Cora Schöneich, Pelle Carlsen collaborators.

Cyrille Marlin, landscape architect

Program : Architectural design of a museum building for the art of the 20th century, as well as the design of the open spaces of the building’s immediate surroundings

Gross floor area : 26 916 sqm

Cost : 101,88 M €  net


      

      
      	IDÉE GÉNÉRALE



La partie centrale du KulturForum sur laquelle se situe le Musée du 20° siècle est un espace OUVERT, LIBRE, VIDE, qui met en évidence la relation visuelle triangulaire remarquable existant entre les deux bâtiments de la Philarmonie et la Stadt Bibliothek de Hans Scharoun et la National Galerie de Mies. (Relation seulement perturbée par le passage de la PostdamerStrasse)

Cette relation est ponctuée par l'église St Matthaüs, son clocher et un arbre protégé.

Nous pensons qu'il n’y a pas lieu d'installer un nouveau monument à cet endroit, qui perturberait le jeu entre les trois bâtiments. Cet espace sera donc occupé par un espace d'exposition extérieure, un parc de sculptures qui invite à se rencontrer avant d'entrer dans le Musée.



Le Musée est souterrain, creusé dans le sol du KulturForum. Le Musée s'installe au-dessous du sol et du parc de sculptures percé de patios en creux, éclairant les pièces du Musée. Seuls des petits édifices légers et transparents émergent pour les accès. Aucune partie du programme ne se trouve au-dessus du sol.



Ce concept répond aux besoins du programme.

La plus grande partie des collections du futur Musée est constituée de la collection de la National Galerie, dont les salles d’exposition se situent déjà en souterrain. 

La connexion prévue avec les espaces d'exposition de la National Galerie, sous la Sigismundstrasse, définit déjà les prémisses (les contours) d'un espace souterrain.

Les espaces d'exposition et de conservation du Musée sont souhaités sans lumière naturelle. Les conditions en sous-sol répondent de meilleure façon aux besoins pour l'exposition : pas ou peu de lumière naturelle, et des conditions climatiques naturellement plus stables. 

Peu d'espaces exigent un éclairement naturel. Il n'est pas intéressant que le Musée soit formalisé extérieurement seulement par un bâtiment de bureaux ou de restaurant.



A terme, après la réalisation des modifications des réseaux sous la Sigismundstrasse, nous pensons que le Pavillon d'accueil de la National Galerie de Mies van der Rohe, constitue l'entrée naturelle la plus évidente du Musée du 20° siècle.

En s’affranchissant des limites de la parcelle en souterrain, il serait possible de répartir le même projet sur 2 niveaux enterrés au lieu de 3. 



- - - 



CONCEPT



1. Renforcer et mettre en valeur la relation triangulaire entre les 3 édifices emblématiques par un espace public ouvert, vide, et un parc de sculpture



2. Créer un Musée contemporain, dont l'architecture ne cherche pas son identité dans la concurrence avec les figures architecturales emblématiques qui l'entourent. 



3. Concevoir un projet urbain par une trame spatiale souterraine, qui connecte et articule les bâtiments entre eux et dans laquelle s'intègre le Musée, et qui leur offre des possibles extensions et permet la création de nouvelles fonctions.







Site : Berlin, Allemagne

Date : Concours 2016

Client : Federal Republic of Germany

Architectes : 

Anne Lacaton & Jean Philippe Vassal, 

avec, Julien Callot, Maria Del Mar Esteve, Olivier Lekien, Cora Schöneich, Pelle Carlsen architectes collaborateurs

Cyrille Marlin, paysagiste

Programme : Construction du musée des arts du 20ème siècle et de son jardin

Surface brute : 26 916 m2

Coût : 101,88 M € HT


      

    


  



